
СТЕНОГРАМА 

засідання Комітету Верховної Ради з питань прав людини, деокупації 

та реінтеграції тимчасово окупованих територій України,  

національних меншин і міжнаціональних відносин 

02 квітня 2024 року 

Веде засідання голова Комітету ЗАДОРОЖНИЙ А.В. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Шановні колеги, вітаю вас! Зараз на засіданні 

комітету присутні 7 людей, тож у нас є кворум. Засідання оголошую 

відкритим. 

Сьогодні планується розглянути два законопроекти, з яких комітет є 

головним, та три проекти законів, які нам доручено опрацювати і додати 

висновки до головних комітетів. 

Порядок денний вам всім був надісланий. Якщо немає заперечень, то 

переходимо до голосування щодо затвердження порядку денного 

сьогоднішнього засідання. 

Задорожний – за. 

Юрію Анатолійовичу. 

Пане Мустафа. 

 

ДЖЕМІЛЄВ М. Джемілєв - за. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. 

Сергій В'ячеславович Козир. 

 

КОЗИР С.В. За. 

 

БОЙКО Ю.А. Я – за. Я перепрошую. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Максим Миколайович Ткаченко. 
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ТКАЧЕНКО М.М. Голосую - за. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. 

Ахтем Зейтуллайович Чийгоз. 

 

ЧИЙГОЗ А.З. Підтримую. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. 

Євген Геннадійович Яковенко. 

 

ЯКОВЕНКО Є.Г. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. 

Неллі Іллівна. 

 

ЯКОВЛЄВА Н.І. Голосую – за. Доброго дня.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Доброго дня.  

Тож у нас 8 осіб – за.  

Рішення прийнято. 

Переходимо до розгляду законопроектів, з опрацювання яких комітет 

визначено головним.  

Питання перше. Проект Закону України про внесення змін до деяких 

законодавчих актів України щодо реалізації прав внутрішньо переміщених 

осіб, реєстраційний номер 10405 від 12.01.2024, поданий народними 

депутатами України Морозом та Гнатенком. 

Для представлення даного законопроекту ми запрошували на засідання 

ініціатора основного цього законопроекту народного депутата України 

Мороза Володимира Вікторовича. Володимир Вікторович відсутній. 
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Костянтине Івановичу, вас вітаю також на засіданні. 

 

КАСАЙ К.І. Добрий день!  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Шановні народні депутати, я за відсутності автора 

коротко буду намагатися зазначити, про що йдеться у цьому законопроекті. 

Згідно із запропонованими в проекті закону змінами передбачається 

наступне: 

Перше. Внутрішньо переміщені особи додаються до категорій 

працівників, для яких передбачена перевага залишення на роботі при 

скороченні чисельності чи штату працівників у зв'язку із змінами в 

організації виробництва праці при рівних умовах продуктивності праці і 

кваліфікації. 

Друге.  Внутрішньо переміщені особи звільняються від сплати мита та  

плати за надання адміністративних послуг при видачі паспорта громадянина 

України у разі обміну замість втраченого (викраденого) чи пошкодженого. 

Третє. Адміністративний збір не справляється з внутрішньо 

переміщених осіб за декларування, реєстрацію ними місця проживання, а 

також за зняття із задекларованого або зареєстрованого місця проживання.  

Станом на сьогодні до цього законопроекту  маємо такі висновки.  

Комітет з питань інтеграції України до Європейського Союзу визнав 

положення законопроекту такими, що регулюються національним 

законодавством країн-членів ЄС та не підпадають під дію міжнародно-

правових зобов'язань України у сфері європейської інтеграції. 

Комітет Верховної Ради України з питань бюджету ухвалив рішення, 

що проект закону матиме вплив на показники бюджету.  

ГНЕУ Апарату Верховної Ради України висловлює до законопроекту 

деякі зауваження, з ними ви мали змогу ознайомитись за посиланнями, які 

містяться в надісланій вам довідці. 
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Мінфін України зазначає, що реалізація акта матиме вплив на дохідну 

частину місцевих бюджетів.  

Державна міграційна служба України вказує, що прийняття 

запропонованих норм матиме вплив на показники бюджетів у зв'язку з 

потенційним ненадходженням до бюджетів грошових коштів за надання 

адміністративних послуг, а саме при отримані яких внутрішньо переміщені 

особи відповідно до положень законопроекту звільняються від сплати 

адміністративного збору і мита, а також у зв'язку з додатковими витратами, 

пов'язаними з їх наданням. 

Мінсоцполітики України підтримує законопроект за умови врахування 

зауважень техніко-юридичного характеру.  

Міністерство економіки України підтримує мету законопроекту щодо 

посилення захисту внутрішньо переміщених осіб та реалізації права на 

працю та соціальний захист. 

Міністерство розвитку  громад, територій  та інфраструктури України 

не має зауважень до законопроекту.  

Тож настав ваш час. Шановні колеги, хто бажає висловитись з цього 

приводу?     

Дмитро Валерійович? Будь ласка.  

 

ЛУБІНЕЦЬ Д.В. Так, Андрію Вікторовичу. Добрий день. Дякую за 

надане слово. Я дуже коротко. Я не буду перечитувати всі зауваження, які ми 

надали до даного законопроекту. Проект закону надходив на погодження і ми 

направили всі свої зауваження. Я би дуже попросив, щоб у разі прийняття 

позитивного рішення комітету  ви  ознайомилися з цими зауваженнями, вони 

достатньо… 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дмитре Валерійовичу, до нас не надійшли ваші 

зауваження.      
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ЛУБІНЕЦЬ Д.В. Я перепрошую, зараз перевірю, але ми направили 

лист.   

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Будь ласка.  

 

ЛУБІНЕЦЬ Д.В. А, ми направили лист на комітет, який теж розглядав 

цей законопроект, але не ваш комітет, а Комітет соціальної політики. Я 

перепрошую, зараз дам команду, щоб і на профільний комітет наші 

напрацювання направили, наші зауваження.  

Вони достатньо суттєві, їх дуже довго перечитувати, але вони 

зводяться до того, що, по-перше, не  прописані всі законодавчі акти, в які 

треба вносити зміни. По-друге, довідка ВПО, відповідно до законодавства 

ВПО – це не встановляється статус, і довідка про взяття на облік ВПО 

засвідчує факт внутрішнього переміщення. А тут юридично вказано, що ВПО 

– це вже як статус, якого по факту не існує в національному законодавстві. І 

саме від цього виходять всі наші зауваження і рекомендації, що це треба 

правильно юридично вірно виписати з усіма необхідними чинниками і внести 

зміни в багато діючих законів України. Тому ми на це звертаємо увагу, а там 

рішення шановних народних депутатів, чи підтримувати законодавчу 

ініціативу. Безумовно, ми її підтримуємо, але тут так багато зауважень, що, 

можливо, законопроект треба відправляти просто на доопрацювання.  

Дякую. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую.  

Колеги, варто зазначити, що основна ідея законопроекту в цілому є 

достатньо обґрунтованою. Лише зауважу, що доцільним вбачається надання 

додаткових гарантій, передбачених законопроектом, а саме переважне право 

на залучення на роботу і звільнення від сплати адміністративних зборів і 

мита виключно для тих категорій внутрішньо переміщених осіб, для яких 

відповідні гарантії є критично необхідними у зв'язку з об'єктивними 



6 

 

обставинами, які виникли внаслідок збройної агресії України, втрати 

документів на тимчасово окупованих територіях, територіях ведення бойових 

дій або під час евакуації із зазначених територій. Декларування, реєстрація 

міста проживання, зняття із задекларованого, зареєстрованого місця 

проживання особами, які здійснюють відповідну реєстрацію, зняття з 

реєстрації у зв'язку з первинним переміщенням на підконтрольну Україні 

територію тощо.  

Я думаю, що ми це врахуємо в процесі доопрацювання законопроекту 

під час підготовки до другого читання. Обмеживши коло ВПО  виключно 

особами, які дійсно потребують додаткового захисту, ми там самим 

одночасно знімемо також зауваження з приводу впливу проекту закону на 

показники бюджету.  

Тому, якщо ніхто не заперечує, ставлю на голосування наступне 

рішення комітету: рекомендувати Верховній Раді України проект Закону 

України про внесення змін до деяких законодавчих актів України щодо 

реалізації прав внутрішньо переміщених осіб  (реєстраційний номер 10405 

від 12 січня 2024 року), поданий народними депутатами України Морозом та 

Гнатенком, за наслідками розгляду в першому читанні прийняти за основу. 

Під час розгляду на пленарному засіданні Верховної Ради України 

співдоповідачем з цього питання визначити народного депутата України 

голову Комітету Верховної Ради України з питань  прав людини, деокупації 

та реінтеграції тимчасово окупованих територій України, національних 

меншин і міжнаціональних відносин Задорожного Андрія Вікторовича. 

Прошу голосувати.  

Задорожний – за.  

 

БОЙКО Ю.А. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую,  Юрію Анатолійовичу. 

Пан Мустафа Джемілєв.  
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ДЖЕМІЛЄВ М. Джемілєв – за.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. 

Касай Костянтин Іванович.  

Козир Сергій В’ячеславович.  

 

КОЗИР С.В. За.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Олексій Олександрович Кузнєцов.  

 

КУЗНЄЦОВ О.О. Голосую – за. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. 

Максим Миколайович Ткаченко.  

 

ТКАЧЕНКО М.М. Голосую – за. Але все те, про що Дмитро 

Валерійович казав, тоді потрібно нам буде між читаннями також 

доопрацювати разом з колегами. Дякую. За.   

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую.  

Ахтем Зейтуллайович Чийгоз.  

 

ЧИЙГОЗ А.З. Підтримую.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую.  

Євген Геннадійович Яковенко.  

 

ЯКОВЕНКО Є.Г. За.  
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ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. 

Неллі Іллівна Яковлєва.  

 

ЯКОВЛЄВА Н.І. Голосую – за. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую.  

Касай Костянтин Іванович. Я вас бачив, але ви не визначились. 

Костянтине Івановичу.  

 

КАСАЙ К.І. Як це я не відповів? Я проголосував – за.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. Я не почув, вибачте.  

10 осіб – за. Рішення прийнято.  

Переходимо до розгляду наступного законопроекту, питання друге. 

Проект Закону України про внесення змін до деяких законів України щодо 

вдосконалення правового статусу осіб, зниклих безвісти за особливих 

обставин та створення умов функціонування Єдиного реєстру осіб, зниклих 

безвісти за особливих обставин (реєстраційний номер 10442 від 29.01.24 

року), поданий народним депутатом України Медяником та іншими 

народними депутатами. Основним автором законопроекту є народний 

депутат України Медяник В'ячеслав Анатолійович. На жаль, він з 

об'єктивних причин не присутній сьогодні на засіданні комітету.   

Я не буду переповідати весь текст законопроекту, всі ви мали змогу з 

ним ознайомитися. Зазначу лише, що ініціатори пропонують повністю 

змінити підхід до процедури набуття громадянами правового статусу осіб, 

зниклих безвісти за особливих обставин, фактично виключивши із 

законодавства заявницький принцип набуття відповідного статусу.  

Щодо цього законопроекту маємо наступні висновки.  
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Комітет Верховної Ради України з питань бюджету прийняв рішення, 

що проект закону має вплив на показники бюджету, збільшуючи витрати 

державного бюджету, а також бюджету Пенсійного фонду.  

ГНЕУ Апарату Верховної Ради України висловлює до законопроекту 

суттєві зауваження. Зокрема зазначає недоцільність наділення секретаріату 

Уповноваженого функціями самого Уповноваженого, невизначеність 

правового статусу інформації, що оброблятиметься в базі первинних даних, а 

також правового статусу створювачів такої інформації. Збільшення ризику 

неконтрольованого доступу до даних реєстру у зв'язку з наданням такого 

доступу значній кількості осіб. Правову невизначеність у питаннях порядку 

та підстав для встановлення додаткової інформації та обґрунтування строків, 

на які продовжуватиметься перевірка. Неузгодженість запропонованих змін 

із Законом України  "Про Національну поліцію" тощо. Сподіваюсь, що всі ви 

ознайомились з висновками ГНЕУ більш детально.  

Дослідницька служба Верховної Ради України вбачає наступні ризики 

ухвалення законопроекту: неузгодженість положень законопроекту з 

діючими законодавчими актами, соціальні ризики правових механізмів, 

закладених у положеннях законопроекту. Неврегульованість статусу членів 

сім'ї особи і факт зникнення безвісти за особливих обставин, який 

перевіряється. Повернення виплат за рішенням суду, помилковість 

нарахування яких виникла не з вини одержувача виплат. І різні можливі 

фінансово-економічні ризики.  

Міністерство соцполітики України та Пенсійний фонд України 

зазначають про необхідність доопрацювання законопроекту, вказують, що 

запропоновані в законопроекті положення щодо інформування Пенсійним 

фондом України визначених законопроектом суб'єктів не узгоджується з його 

повноваженнями, які передбачені в Законі України "Про збір та облік 

єдиного внеску на загальнообов'язкове державне соціальне страхування". 

Також зазначається, що Міністерство соціальної політики України 

недоцільно додавати до органів, уповноважених на облік осіб, зниклих 
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безвісти за особливих обставин, а також на виконання інших функцій, 

пов'язаних з реалізацією цих функцій. 

Мінфін України вважає, що законопроект потребує доопрацювання, 

оскільки реалізація положень законопроекту може потребувати додаткових 

коштів з державного бюджету для МВС, Мін'юсту, Мінсоцполітики, судів, а 

також  додаткових видатків Пенсійного фонду України, у тому числі на 2024 

рік, обсяг яких не визначено. У зв'язку з цим положення законопроекту не 

узгоджуються з нормами Бюджетного кодексу України в частині надання до 

законопроекту фінансово-економічних розрахунків. 

Шановні народні депутати, також маю зазначити, що 19.03.24 року у 

Верховній Раді України зареєстровано проект Закону України про внесення 

змін до статті 11 Закону України "Про правовий статус осіб, зниклих безвісти 

за особливих обставин", реєстраційний номер 11093, поданий Кабінетом 

Міністрів  України, якому уряд надає зовсім інше бачення щодо вирішення  

проблемних питань, з якими органи виконавчої влади стикнулися при 

реалізації норм закону. Зазначений законопроект ми будемо розглядати на 

наступному нашому засіданні. 

Колеги, є дійсно багато зауважень і більшість із них зауваження 

концептуального характеру, тобто такі, що не можуть бути виправлені до 

другого читання. Прийняття запропонованих змін може негативно вплинути 

на більш-менш налагоджений в умовах війни процес набуття статусу особи, 

зниклої безвісти за особливих обставин.  

Колеги, чи бажає хтось висловитись з цього законопроекту? 

Дмитре Валерійовичу, будь ласка. Мікрофон. 

 

ЛУБІНЕЦЬ Д.В. Дякую, Андрію Вікторовичу. Я абсолютно  підтримую 

вашу позицію. Якщо перший законопроект можна врегулювати там до 

другого читання, то, на мою думку, даний законопроект треба точно 

відправляти на доопрацювання. Я не буду перечитувати всі зауваження. 

Законопроект і зараз перебуває у мене на узгодженні, але єдину норму я 
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зачитаю, що запропонованими змінами до статей 4, 12, 19 Закону України 

"Про правовий статус осіб, зниклих безвісти за особливих обставин" 

Уповноважений фактично координує і шукає наших зниклих громадян. Так 

от, передбачається звуження обсягу та кола повноважень за рахунок 

виключення права на ведення переговорів з гуманітарним місіями. У мене, 

знаєте, зразу питання. Я не знаю, хто напрацьовував і з ким консультувалися 

шановні народні депутати, при всій повазі до них, але зараз ми отримуємо в 

тому числі інформацію від Міжнародного Комітету Червоного Хреста, 

міжнародних місій, як тоді людина, яка за це відповідає згідно закону, без 

права з ними просто комунікувати буде виконувати свої обов'язки? Це перше 

зауваження, воно критичне. І далі по тексту їх дуже багато.  

Тому я би дуже просив шановних народних депутатів підтримати 

рішення і відправити на доопрацювання даний законопроект. 

Дякую. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую, Дмитре Валерійовичу. 

Ми ваші зауваження повністю підтримуємо, і, ба, більше, ми надіслали 

всім наші зауваження депутатам. Вони мали можливість з ними 

ознайомитися. Ми зазначимо це все у висновках.  

Тому з урахуванням вашої позиції також, Дмитре Валерійовичу, 

ставлю на голосування наступне рішення комітету. Рекомендувати Верховній 

Раді України проект Закону України про внесення змін до деяких законів 

України щодо вдосконалення правового статусу осіб, зниклих безвісти за 

особливих обставин та створення умов функціонування Єдиного реєстру 

осіб, зниклих безвісти за особливих обставин, реєстраційний номер 10442 від 

29.01.2024 року, поданий народним депутатом України Медяником та 

іншими народними депутатами України, включити до порядку денного 

одинадцятої сесії Верховної Ради України дев'ятого скликання та за 

наслідками розгляду в першому читанні повернути суб'єктам права 

законодавчої ініціативи на доопрацювання.  
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Під час розгляду на пленарному засіданні Верховної Ради України 

співдоповідачем з цього питання визначити народного депутата України 

голову Комітету Верховної Ради України з питань прав людини, деокупації 

та реінтеграції тимчасово окупованих територій України, національних 

меншин і міжнаціональних відносин Задорожного Андрія Вікторовича. 

Прошу визначатися. 

Задорожний – за. 

Юрію Анатолійовичу. 

Руслане Олександровичу. 

 

ГОРБЕНКО Р.О. Голосую – за. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. 

Пан Джемілєв Мустафа. 

 

ДЖЕМІЛЄВ М. Голосую - за. 

 

БОЙКО Ю.А. Я перепрошую. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. 

Касай Костянтин Іванович. 

 

КАСАЙ К.І. Голосую – за. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. 

Сергій В'ячеславович Козир. 

 

КОЗИР С.В. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. 
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Олексій Олександрович Кузнєцов. 

 

КУЗНЄЦОВ О.О. Голосую – за. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую.  

Максим Миколайович Ткаченко.  

 

ТКАЧЕНКО М.М. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. 

Ахтем Зейтуллайович Чийгоз.  

 

ЧИЙГОЗ А.З. Підтримую.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую.  

Євген Геннадійович Яковенко. 

 

ЯКОВЕНКО Є.Г. За.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. 

Неллі Іллівна Яковлєва.  

 

ЯКОВЛЄВА Н.І. За.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. 

Колеги, 11 осіб – за. Рішення прийнято.  

Переходимо до розгляду законопроектів, з опрацювання яких комітет 

не є головним. Питання третє. Проект Закону України про внесення змін до 

статті 307 Кримінального кодексу України щодо посилення відповідальності 

за збут неповнолітнім особам наркотичних засобів, психотропних речовин 
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або їх аналогів (реєстраційний номер 11113 від 25  березня 2024 року), 

поданий народним депутатом України Бурмічем та іншими народними 

депутатами України. Головним комітетом з розгляду даного законопроекту 

визначено Комітет Верховної Ради України з питань правоохоронної 

діяльності.  

Для представлення цього законопроекту ми запрошували на наше 

засідання народного депутата Бурміча Анатолія Петровича. Його немає.  

Колеги, законопроектом пропонується доповнити частину другу статті 

307 Кримінального кодексу України формулюванням, згідно з яким 

кримінальна відповідальність, передбачена цією частиною зазначеної статті,  

наступатиме також за збут наркотичних засобів, психотропних речовин чи їх 

аналогів неповнолітнім особам. Відповідно до пояснювальної записки 

реалізація положень законопроекту не впливатиме на показники державного 

бюджету та місцевих бюджетів.  

Шановні колеги, чи є в когось бажання висловитись з приводу цього 

законопроекту? Дмитре Валерійовичу, немає? Дякую.  

Колеги, зміст цієї законодавчої ініціативи полягає у створенні 

додаткових механізмів захисту дітей від наркотичних засобів, які, на жаль, 

стали розповсюдженим явищем в нашому суспільстві. Без сумніву, в умовах 

сьогодення проект закону є актуальним. Хочу лише звернути вашу увагу на 

наступне: законопроект має на меті врегулювати питання кримінальної 

відповідальності за збут наркотичних засобів, психотропних речовин або їх 

аналогів саме неповнолітні особі, в той же час  диспозицією чинної редакції в 

частині третій статті 307 Кримінального кодексу України передбачена 

можливість притягнення до кримінальної відповідальності за такі злочин як 

незаконний збут наркотичних засобів, психотропних речовин або їх аналогів, 

вчинені з залученням малолітнього або щодо малолітнього. Враховуючи, що 

діти є особливою категорією, яка відповідно до Конвенції ООН про права 

дитини потребує особливого захисту, зважаючи на той факт, що поняття 

"дитина" охоплює як малолітніх осіб у віці до 14 років, так і неповнолітніх 
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осіб від 14 до 18 років, доцільним вбачається унормування питання щодо 

притягнення до кримінальної відповідальності за відповідний злочин 

стосовно малолітніх та неповнолітніх осіб в одній нормі, а саме в частині 

третій статті 307 Кримінального кодексу України, а не частині другій, як це 

запропоновано авторами. Такий підхід також забезпечить більш суворе 

покарання за діяння щодо збуту неповнолітній особі наркотичних засобів, 

психотропних речовин або їх аналогів, про необхідність якого якраз і 

зазначається в пояснювальній записці до цього законопроекту. Будемо 

сподіватися, що вказане зауваження буде враховано головним комітетом під 

час підготовки законопроекту до другого читання.  

Тож ставлю на голосування наступне рішення комітету: звернутися до 

Комітету Верховної Ради України з питань правоохоронної діяльності з 

пропозицією рекомендувати Верховній Раді України проект Закону України 

про внесення змін до статті 307 Кримінального кодексу України щодо 

посилення відповідальності за збут неповнолітнім особам наркотичних 

засобів, психотропних речовин або їх аналогів (реєстраційний номер 11113 

від 25 березня 2024 року), поданий народним депутатом України Бурмічем та 

іншими народними депутатами України, за наслідками розгляду в першому 

читанні прийняти за основу. Прошу визначатись.  

Задорожний – за.  

Юрій Анатолійович.  

Руслан Олександрович.  

 

ГОРБЕНКО Р.О. Голосую - за.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. 

Пан Мустафа Джемілєв. Дякую.  

Касай Костянтин Іванович.  

 

КАСАЙ К.І. Голосую – за. 
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БОЙКО Ю.А. Я теж – за, пане голово.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую, Юрію Анатолійовичу. 

Козир Сергій В’ячеславович.  

 

КОЗИР С.В. За.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. 

Олексій Олександрович Кузнєцов.  

 

КУЗНЄЦОВ О.О. Голосую – за. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Ткаченко Максим Миколайович.  

Ахтем Зейтуллайович Чийгоз.  

Яковенко Євген Геннадійович. 

 

ЧИЙГОЗ А.З. Вибачаюсь, підтримую.  

  

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую.  

Неллі Іллівна Яковлєва.  

 

ЯКОВЛЄВА Н.І. Голосую – за.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую, шановні колеги. 

10 осіб - за. Рішення прийнято. 

Переходимо до наступного  законопроекту. Проект Закону України про 

внесення змін до Закону України про загальнообов'язкове державне 

соціальне страхування на випадок безробіття щодо врегулювання деяких 

питань  виплати допомоги по безробіттю внутрішньо переміщеним особам 
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передпенсійного віку, а саме це за рік до досягнення відповідного віку, за 

відсутності підтверджуючих документів, наявності страхового стажу у період 

дії воєнного стану в Україні, реєстраційний номер 11129 від 26.03.24 року, 

поданий народними депутатами України Лукашовим та Ковальовим. 

Головним комітетом з розгляду даного законопроекту визначено 

Комітет Верховної Ради України з питань  соціальної політики та захисту 

прав ветеранів.  

Ми запрошували для представлення законопроекту ініціатора 

законопроекту пана Лукашова. Його немає. 

Колеги, цим законопроектом пропонується внести зміни до Закону 

України "Про загальнообов'язкове державне соціальне страхування на 

випадок безробіття", відповідно до яких для призначення допомоги по 

безробіттю внутрішньо переміщеним особам та особам, які перебувають  на 

тимчасово окупованій території або на території, на якій ведуться бойові дії, 

які не мають документів про періоди страхового стажу, трудової діяльності, 

заробітну плату, отримання відповідних відомостей з державних реєстрів та 

інформаційних систем забезпечується страховиком - Фондом 

загальнообов'язкового державного соціального страхування України на 

випадок безробіття.   

У разі нездійснення дій страховиком щодо отримання відомостей 

стосовно внутрішньо переміщених осіб передпенсійного віку або 

встановлення відсутності таких відомостей протягом 90 календарних днів з 

моменту призначення допомоги по безробіттю, призначена допомога 

призначається таким особам у мінімальному розмірі, а загальна тривалість 

виплати такої допомоги не може перевищувати 360 календарних днів.  

Висновок до цього законопроекту - немає. Але нагадаю, що ми не є 

головним комітетом і розглядаємо цю законодавчу ініціативу виключно в 

межах своїх предметів відання.  

Шановні колеги, чи бажає хтось висловитись з цього приводу? Добре.  
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Колеги, погоджуючись з ідеєю проекту закону щодо необхідності 

спрощення відносно переміщених осіб процедури призначення їм допомоги 

по безробіттю у випадках  відсутності у них підтверджуючих  документів про 

періоди страхового стажу, трудової діяльності, заробітну плату шляхом 

покладення обов'язків зі збору відповідних відомостей на Фонд 

загальнообов'язкового державного соціального страхування України на  

випадок безробіття, варто звернути увагу на наступне:  у законопроекті 

міститься норма, згідно з якою у разі нездійснення дій страховиком щодо 

отримання відомостей стосовно внутрішньо переміщених осіб 

передпенсійного віку або встановлення відсутності таких відомостей 

допомога по безробіттю призначається таким особам у мінімальному розмірі, 

а загальна тривалість виплати такої допомоги не може перевищувати 360 

календарних днів. Варто зазначити, що за таким формулюванням існує ризик 

навмисного нездійснення фондом дій щодо отримання відомостей стосовно 

внутрішньо переміщених осіб передпенсійного віку, оскільки таким чином 

він сплачує цю допомогу у мінімальному розмірі. Однак загальне правило до 

всіх громадян України передпенсійного віку, які звернулися по допомогу по 

безробіттю під час дії воєнного стану, не прив'язується до мінімального 

розміру допомоги, тому в законопроекті доцільно передбачити саме 

обов'язок здійснення дій страховиком щодо отримання відомостей стосовно 

внутрішньо переміщених осіб передпенсійного віку з метою забезпечення їм 

виплат справедливого розміру, виключивши формулювання "у разі 

нездійснення дій страховиком". 

Це зауваження ми зазначимо в нашому висновку для врахування 

головним комітетом, а сам законопроект пропоную підтримати. 

Якщо ніхто не заперечує, ставлю на голосування наступне рішення 

комітету: звернутися до Комітету Верховної Ради України з питань 

соціальної політики та захисту прав ветеранів з пропозицією рекомендувати 

Верховній Раді України проект Закону України про внесення змін до Закону 

України "Про загальнообов'язкове державне соціальне страхування на 
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випадок безробіття" щодо врегулювання деяких питань виплати допомоги по 

безробіттю внутрішньо переміщеним особам передпенсійного віку (за рік до 

досягнення відповідного віку) за відсутності підтверджуючих документів 

наявності страхового стажу у період дії воєнного стану в Україні, 

реєстраційний номер 11129 від 26.03.2024 року, поданий народними 

депутатами України Лукашевим та Ковальовим, за наслідками розгляду у 

першому читанні прийняти за основу. Прошу голосувати. 

Задорожний – за. 

 

БОЙКО Ю.А. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. 

Руслан Олександрович. 

Пан Мустафа. 

 

ДЖЕМІЛЄВ М. Джемілєв - за. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. 

Касай Костянтин Іванович. 

 

КАСАЙ К.І. Підтримую. Голосую – за. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. 

Козир Сергій В'ячеславович. 

 

КОЗИР С.В. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. 

Олексій Олександрович Кузнєцов. 
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КУЗНЄЦОВ О.О. Голосую - за. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую.  

Ткаченко Максим Миколайович. 

 

ТКАЧЕНКО М.М. Голосую – за. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. 

Ахтем Зейтуллайович Чийгоз. 

Горбенко Руслан Олександрович.  

 

ГОРБЕНКО Р.О. Голосую – за. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую.  

Яковенко Євген Геннадійович. 

 

ЯКОВЕНКО Є.Г. За.  

 

ЧИЙГОЗ А.З. Я теж підтримую.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Добре, дякую.  

Неллі Іллівна Яковлєва.  

 

ЯКОВЛЄВА Н.І. Голосую – за. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую,  колеги. 

11 осіб – за. Рішення прийнято.  

Переходимо до розгляду наступного законопроекту. Питання п’яте.  

Проект Закону України про внесення змін до Закону України "Про  

компенсацію за пошкодження та знищення окремих категорій об’єктів 
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нерухомого майна внаслідок бойових дій, терористичних актів,  диверсій, 

спричинених збройною агресією Російської Федерації проти України,  та 

Державний реєстр майна, пошкодженого та знищеного внаслідок бойових 

дій, терористичних актів, диверсій, спричинених збройною агресією 

Російської Федерації проти України" щодо розширення переліку категорій 

осіб, які мають право на отримання компенсації за пошкоджене майно  

(реєстраційний номер 11085 від 14.03.24 року), поданий народним депутатом 

України Гнатенком та іншими народними депутатами України. 

Головним комітетом з розгляду даного  законопроекту визначено 

Комітет Верховної Ради України з питань економічного розвитку.  

Для представлення законопроекту ми запрошували ініціатора цього 

документу народного депутата України Гнатенка Валерія Сергійовича. 

Немає.  

Колеги, цим законопроектом до отримувачів компенсації за 

пошкоджені і знищені об’єкти нерухомого майна додаються іноземці, які 

здійснюють свою господарську діяльність на території України, є власниками 

пошкоджених, знищених об’єктів нерухомого майна та зазнали прямих 

матеріальних збитків внаслідок збройної агресії Російської Федерації проти 

України. Як і до попереднього законопроекту висновки до цього 

законопроекту поки відсутні.  

Шановні колеги, чи є бажання в когось висловитись? Дмитре 

Валерійовичу, прошу вас.  

 

ЛУБІНЕЦЬ Д.В.  Дякую, Андрію Вікторовичу. 

Шановні народні депутати, ну напевно у нас вирішено вже питання 

щодо відшкодування збитків всім громадянам України і тепер виникають 

законодавчі ініціативи відшкодувати всім іноземцям. Це так напевно 

риторично, але щоб привернути увагу до ситуації, з громадянами України в 

нас не вирішено питання і дуже багато громадян України до сих пір не 
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розуміють, яким чином держава може їм допомогти відшкодувати 

зруйноване їхнє майно, зруйнованого внаслідок російської агресії.  

Але до законопроекту. По-перше, тут чітко зазначається, що 

відшкодування буде відбуватись після введеного з дня набрання чинності 

указом Президента України  про введення воєнного стану в Україні. 

Фактично це від 24 лютого 2022 року. І риторичне запитання: а до цього 

майно, яке було зруйноване з 2014 року, не підпадає під дію закону? Тому 

або врегульовувати це повністю під час всієї російської агресії проти нашої 

держави, або взагалі цього не торкатись. Це перше. 

І друге. Досить дивно виглядає, коли визначається категорія іноземців, 

які здійснюють свою господарську діяльність на території України. А що 

робити з іншими? Це ж безумовно викличе дуже багато зауважень з боку 

наших міжнародних партнерів, тому що якщо ви берете принцип однієї 

категорії, то по відношенню до інших це виглядає як пряма дискримінація. 

Наприклад, що робити з іншими іноземцями, а також особами без 

громадянства, які знаходяться або знаходились на території України на 

законних підставах та в момент впровадження правового режиму воєнного 

стану були власниками нерухомого майна? Достатньо дивна позиція у 

шановних народних депутатів, авторів законодавчої ініціативи. Таке 

враження, що є перелік іноземців, які мали або мають якесь майно, і 

виключно під них напрацьований даний законопроект. Тому я дуже прошу 

шановних народних депутатів членів профільного комітету, щоб ви звернули 

в своєму висновку на це їхню увагу. Ну, на мій погляд, тут треба знову ж 

таки або суттєві зауваження, або відправляти на доопрацювання. 

Дуже дякую. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую, Дмитре Валерійовичу. 

Ми звернемо обов'язково увагу на ваші зауваження. І думаю, що все 

буде добре, як ви цього й хочете.  

Колеги, ще хтось хоче висловитись з цього приводу?  
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Шановні колеги! Іноземці, які здійснюють свою господарську 

діяльність на території України, зміцнюючи таким чином економіку держави 

в період  воєнного стану, дійсно заслуговують на справедливе відшкодування 

завданих їм збитків, спричинених збройною агресією. Водночас варто 

зазначити, що запропоноване у проекті закону формулювання потребує 

уточнень, зважаючи на наступне. Законопроектом передбачається, що право 

на отримання компенсації матимуть іноземці, які здійснюють свою 

господарську діяльність. Відповідно до частини першої статті 3 

Господарського кодексу під господарською діяльністю розуміється 

діяльність суб'єкта господарювання. При цьому відповідно до частини другої 

статті 55 зазначеного в кодексі суб'єкта господарювання є або господарські 

організації (юридичні особи), або громадяни України, іноземці та особи без 

громадянства, які здійснюють господарську діяльність та зареєстровані 

відповідно до закону як підприємці. Враховуючи зазначене, відповідно до 

запропонованого формулювання право на отримання компенсації матимуть 

виключно іноземці, які зареєстровані як фізичні особи, підприємці, ФОПи. За 

таких обставин не зрозуміло, чому особа, зареєстрована як ФОП матиме 

право на отримання компенсації, а особа, яка, наприклад, є єдиним 

засновником і володіє 100 відсотками вартості статутного капіталу 

юридичної особи, яка здійснює свою господарську діяльність на території 

України, не матиме відповідного права. В обох зазначених випадках 

іноземець вкладає власні кошти у розвиток економіки і сплачує податки в 

державний бюджет України.  

Крім того, враховуючи, що законопроект спрямований на підтримку 

іноземців, які своєю господарською діяльністю допомагають Україні під час 

війни, важливо, щоб зазначена законодавча ініціатива розповсюджувалася 

саме на тих іноземців, які на момент пошкодження, знищення належних їм 

об'єктів нерухомого майна вже здійснювали свою господарську діяльність на 

території України. 
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Отже, запропоновані в законопроекті формулювання потребують 

конкретизації, однак в цілому в межах предметів відання нашого комітету 

вважаю, що проект закону заслуговує на підтримку. 

Тож ставлю на голосування, шановні колеги, наступне рішення 

комітету. Звернутися до Комітету Верховної Ради України з питань 

економічного розвитку з пропозицією рекомендувати Верховній Раді 

України проект Закону України про внесення змін до Закону України "Про 

компенсацію за пошкодження та знищення окремих категорій об'єктів 

нерухомого майна внаслідок бойових дій, терористичних актів, диверсій, 

спричинених збройною агресією Російської Федерації проти України, та 

Державний реєстр майна, пошкодженого та знищеного внаслідок бойових 

дій, терористичних актів, диверсій, спричинених збройною агресією 

Російської Федерації проти України" щодо розширення переліку категорій 

осіб, які мають право на отримання компенсації за пошкоджене майно, 

реєстраційний номер 11085 від 14.03.2024 року, поданий народним 

депутатом України Гнатенком та іншими народними депутатами України, за 

наслідками розгляду у першому читанні прийняти за основу. Прошу 

голосувати. 

Задорожний – за. 

 

БОЙКО Ю.А. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. 

Руслан Олександрович Горбенко. 

 

ГОРБЕНКО Р.О. Голосую - за. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. 

Пан Мустафа Джемілєв. 
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ДЖЕМІЛЄВ М. Джемілєв - за. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. 

Пан Касай Костянтин Іванович. 

 

КАСАЙ К.І. Утримався. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Добре. 

Козир Сергій В'ячеславович.  

 

КОЗИР С.В. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. 

Олексій Олександрович Кузнєцов. 

 

КУЗНЄЦОВ О.О. Голосую - за. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. 

Максим Миколайович Ткаченко. 

 

ТКАЧЕНКО М.М. Також утримався. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. 

Ахтем Зейтуллайович Чийгоз. 

Євген Геннадійович Яковенко. 

 

ЯКОВЕНКО Є.Г. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. 

Неллі Іллівна Яковлєва. 
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ЯКОВЛЄВА Н.І. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. 

Тож, колеги, 8 осіб - за. 2 - утримались. Рішення прийнято. 

Дякую за участь в голосуванні.          

Чи є у когось інформація, якою би ви хотіли поділитися з народними 

депутатами членами комітету? Дмитро Валерійович, слухаю вас.  

 

ЛУБІНЕЦЬ Д.В. Андрій Вікторович, шановні народні депутати, я дуже 

коротко. Згідно Закону України "Про Уповноваженого Верховної Ради 

України" я надіслав щорічну доповідь за 2023 рік. Дуже би просив поставити 

засідання комітету на 9-е число, Андрій Вікторович, в першу чергу звертаюсь 

до вас, якомога раніше, можливо, на 9:30, якщо буде зручно шановним 

народним депутатам. І паралельно зразу запрошую на 9 квітня на 12:00 до 

обговорення законопроекту, можливого законопроекту про Уповноваженого 

Верховної Ради України з прав людини. В 2023 році ми пройшли незалежну 

оцінку нашої діяльності, після цього за результатами оцінки експертами Ради 

Європи була напрацьована можлива законодавча ініціатива, яку ми б хотіли 

публічно представити в першу чергу для шановних народних депутатів 

профільного комітету. Зустріч буде офлайн і онлайн. Якщо буде у вас 

можливість бути фізично тут у нас в інституції, після цієї зустрічі я 

пропоную провести таку закриту нараду, я хочу поділитись з шановними 

народними депутатами, що ми, що я роблю з командою по питанню 

повернення українських дітей, цивільних заручників, військовополонених. 

Ця тема все більше і більше набуває суспільного резонансу і я хочу, щоб 

шановні народні депутати саме  вашого профільного комітету мали цю 

інформацію. А також у нас є ініціативи, до яких я хочу долучити шановних 

народних депутатів. Тому запрошую особисто голову комітету, всіх членів 
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комітету, членкиню комітету до нашої такої активності і фізично, якщо буде 

можливість, будь ласка, чекаю вас 9 квітня о 12:00 тут у нас в інституції.  

Дякую, Андрію Вікторовичу.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую, Дмитре Валерійовичу.  

Костянтине Івановичу,  ви хотіли? Будь ласка.  

 

КАСАЙ К.І. Дякую за запрошення, Дмитре Валерійовичу. Я 9 числа 

запланую і буду присутній онлайн. А щодо фізичної зустрічі, ну дійсно, 

мабуть треба її зробити, але просив би вас, якщо це можливо звичайно, щоб 

ми цю зустріч зробили 10 числа і десь після четвертої години дня.  

 

ЛУБІНЕЦЬ Д.В. Андрію Вікторовичу, можна?  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Будь ласка.  

 

ЛУБІНЕЦЬ Д.В.  Дякую. 

Дякую за пропозицію. Я так розумію, що 10 числа можливо буде 

сесійний день, давайте, я тоді підлаштую свій графік і буду планувати таку 

зустріч 10 числа після 16:00. Якщо у шановних народних депутатів буде 

можливість прийти в цей день, я все підготую. Дуже дякую.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. 

Максиме Миколайовичу, будь ласка.   

 

ТКАЧЕНКО М.М. Дякую, пане Андрію.  

У мене велике прохання допомогти по внесенню законопроектів, які ми 

голосували на нашому комітеті, до порядку денного в парламенті. Я маю на 

увазі, це й мала фракція, в якій ви берете участь, і Погоджувальна рада, 

конкретно законопроект наш 10382, де велика кількість членів нашого 
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комітету також були авторами цього законопроекту. Там Фролов перший був 

підписант, це по виплатах. Дуже прошу вашої допомоги. Дякую. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Ну це не моє, Максиме Миколайовичу. Я буду це 

робити.  

 

ТКАЧЕНКО М.М. Так-так, як голови комітету.   

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Добре. Я все зроблю звичайно.  

 

ТКАЧЕНКО М.М. Я маю на увазі внесення в порядок денний, а далі 

колег я буду просити, щоб…  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Нас же  "ріжуть". Якщо я сую більше чотирьох… 

 

ТКАЧЕНКО М.М. Пане Андрію, я знаю. Але я прошу... 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Так що давайте разом. На малій  фракції давайте 

разом виступимо. 

 

ТКАЧЕНКО М.М. Давайте, давайте, давайте. Дякую.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дмитре Валерійовичу, те, що ви запропонували, дуже 

розумна пропозиція. Надішліть нам, будь ласка, драфт законопроекту, бо в 

нас немає його. 

 

ЛУБІНЕЦЬ Д.В. Так, все зробимо і всім членам комітету буде 

надісланий цей документ. Дякую.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую.  
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Шановні народні депутати, на цьому порядок денний, я сподіваюсь, що 

ми вичерпали. Всім дякую. Засідання оголошую  закритим.   

 

 


